

المساهمة في أعمال الجمعية العامة الـ141 للاتحاد البرلماني الدولي

من منظور جندي

الأحد، 13 تشرين الأول/أكتوبر 2019

من الساعة 11:30 حتى الساعة 13:00

مذكرة تنظيمية

1. الترتيبات الخاصة بالمناقشة

سيدعى المشاركون لمناقشة مشروع القرار المدرج في جدول أعمال الجمعية العامة الـ141. وسيناقش المشاركون مشروع القرار من منظور جندي ويصدرون توصيات بشأن التعديلات التي يقدمها منتدى النساء البرلمانيات إلى اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان.

ولهذا الغرض، بعد عرض موجز عن القرار، سينقسم المنتدى إلى مجموعتي عمل، من الساعة 11:45 حتى الساعة 13:00، لمناقشة أحد الموضوعين المقترحين:

المدرج (الطابق الأرضي)، المبنى ب (B)	المجموعة الأولى: ضمان أن التغطية الصحية الشاملة تستجيب لاحتياجات النساء والفتيات
القاعة 0/3 (الطابق الأرضي)، المبنى أ (A)	المجموعة الثانية: إزالة الحواجز القانونية والاجتماعية والاقتصادية والمالية التي تعيق حصول النساء والفتيات على خدمات الرعاية الصحية

وسيعين المنتدى رئيساً ومقرراً لكل مجموعة، بناء على توصيات مكتبه.

وفي نهاية النقاش، ستتفق كل مجموعة عمل على المجالات الأساسية التي سيقدمها مقرها في الجلسة العامة لمنتدى النساء البرلمانيات، بعد الظهر.

2. محور المناقشة

يركز مشروع القرار على التغطية الصحية الشاملة، التي تعد واحدة من غايات الهدف رقم 3 من أهداف التنمية المستدامة. تعني التغطية الصحية الشاملة ضمان أن الجميع يمكنهم الوصول، بشكل فعال، إلى الخدمات الصحية الأساسية، عالية الجودة. وتتضمن هذه الخدمات تعزيز الصحة، والوقاية، والعلاج، وإعادة التأهيل، والرعاية المخففة للآلام. ويتم التركيز بوجه خاص على العملية الجارية المؤدية إلى اجتماع الأمم المتحدة، رفيع المستوى، التغطية الصحية الشاملة: التحرك معاً لبناء عالم أكثر صحة، الذي سيعقد خلال الجمعية العامة للأمم المتحدة، في أيلول/سبتمبر 2019. وفي هذا الصدد، يهدف مشروع القرار إلى تقديم التوجيه إلى البرلمانات حول الإجراءات التي قد تتخذها من حيث التشريع، ومخصصات الموازنة، والمساءلة، والدعوة، لتحقيق التغطية الصحية الشاملة.



المجموعة الأولى - ضمان أن التغطية الصحية الشاملة تستجيب لاحتياجات النساء والفتيات

وفقاً لمنظمة الصحة العالمية، لا يزال نصف سكان العالم يفتقر إلى التغطية الكاملة لاحتياجاتهم الصحية الأساسية. وتعرض النساء والفتيات بوجه خاص لخطر عدم تلقي الخدمات الصحية الأساسية بالكامل وعلى نحو كاف، لا سيما فيما يتعلق بالصحة الجنسية والإنجابية. بالإضافة إلى ذلك، في كل أرجاء العالم، يقود العنف ضد المرأة النساء والفتيات إلى طلب المساعدة من الخدمات الصحية. يحتجن هؤلاء الناجيات إلى الرعاية، والدعم، بما في ذلك الخدمات الصحية السرية والفعالة والمركزة حول المرأة، المنظمة من أجل الاحتياجات والاهتمامات الصحية للنساء والفتيات.

وتوفر التغطية الصحية الشاملة فرصة كبيرة لسد الثغرة الجندرية والوفاء بالاحتياجات الصحية غير الملباة للنساء والفتيات. ومن أجل الوفاء بوعد العالمية، ينبغي أن تكون سياسات التغطية الصحية الشاملة وتدخلاتها تراعي المنظور الجندري في نطاقها، وتصميمها، وإعداد الموازنة، والرصد، وعدد الموظفين، وتقديم الخدمات.

- ما هو الدور الذي يمكن للنساء تأديته في حوكمة التغطية الصحية الشاملة، وتصميمها، ورصدها؟
- ما هي الممارسات الجيدة القائمة التي تؤمن الوصول الفعال إلى الخدمات الصحية الجنسية والإنجابية الملائمة وعالية الجودة لجميع النساء والمراهقات، بما فيها التدابير التعليمية والوقائية الملائمة؟
- ما هي الممارسات الجيدة القائمة التي تضمن أن الأنظمة الصحية تلبي، بشكل ملائم، الاحتياجات الخاصة للنساء والفتيات الناجيات من العنف، مثل الاعتداء الجنسي، والعنف المنزلي، وتشويه الأعضاء التناسلية للإناث؟
- كيف يمكن للبرلمانات وضع آليات للمساءلة، بأفضل طريقة، لتحقيق المساواة بين الجنسين في الحصول على الخدمات الصحية، من خلال التغطية الصحية الشاملة؟



المجموعة الثانية - إزالة الحواجز القانونية والاجتماعية والاقتصادية والمالية التي تعيق حصول النساء والفتيات على خدمات الرعاية الصحية

غالباً ما يعيق وصول النساء والفتيات إلى الخدمة الصحية عدم المساواة بين الجنسين، مثل الوصول المحدود للنساء إلى الموارد، والتمييز القانوني والفعلي ضمن عائلاتهن، ومجتمعاتهن، وتقييد حركة التنقل، والخوف من الانتقام في حال كن يلجئن إلى الانتصاف من العنف الذي تعرضن له.

وإذا كان الغرض من السياسات الصحية عدم إغفال أحد، يجب عليها أن تكون مشتركة بين القطاعات، وتأخذ في الاعتبار الحواجز الجندرية القائمة والبحث عن سبل لإزالتها. وعلى السياسات الصحية الاعتراف ودعم عمل مقدمي الخدمات الصحية المجتمعية، الذين يتشكل معظمهم من النساء، من أجل أن يوفروا بشكل فعال الخدمات الصحية الأساسية لجميع النساء والفتيات.

- ما هي الممارسات الجيدة القائمة التي تضمن أن التغطية الصحية الشاملة تتصدى للحواجز القانونية، والاجتماعية، والاقتصادية التي تقف بوجه وصول النساء والفتيات إلى الخدمة الصحية؟
- كيف يمكن للسياسات الصحية أن تؤمن أنه لن يتم منع أي امرأة أو فتاة من الوصول إلى الخدمات الصحية بسبب العوامل المالية، لا سيما عندما يتعلق الأمر بالصحة الجنسية والإنجابية؟ كيف يمكن للبرلمانات تعزيز هذه السياسات؟
- كيف يمكن للعاملين في مجال الصحة، لا سيما مقدمي الخدمات الصحية المجتمعية، أن يكون مجهزين على أكمل وجه، من أجل التصدي للحواجز الاجتماعية والثقافية التي تحول دون حصول النساء والفتيات على الخدمات الصحية، بما في ذلك في مجال الوقاية؟
- كيف يمكن تعزيز دور النساء العاملات في مجال الصحة من أجل تلبية الاحتياجات الصحية للنساء والفتيات؟





141st IPU Assembly

Belgrade (Serbia)
13-17 October 2019



Forum of Women Parliamentarians
Item 5

FEM/30/5-Inf.1
11 September 2019

Contributing to the work of the 141st IPU Assembly from a gender perspective

Sunday, 13 October 2019
11.30 a.m.–1 p.m.

Information Note

I. Arrangements for the debate

Participants will be invited to discuss the draft resolution on the agenda of the 141st IPU Assembly. They will discuss the topic from a gender perspective and issue recommendations on amendments to be submitted by the Forum of Women Parliamentarians to the Standing Committee on Democracy and Human Rights.

To that end, after a brief presentation on the resolution, the Forum will split into two working groups from 11.45 a.m. to 1 p.m. to discuss one of two suggested topics:

Group 1 – Ensuring universal health coverage is responsive to the needs of women and girls	<i>Amphitheatre (ground floor), Building B</i>
Group 2 – Lifting legal, social, economic and financial barriers to women's and girls' access to health-care services	<i>Hall 3/0 (ground floor), Building A</i>

The Forum will designate a chair and a rapporteur for each group based on the recommendations of its Bureau.

At the end of the discussion, each working group will agree on the key areas that its rapporteur will then present at the afternoon plenary sitting of the Forum of Women Parliamentarians.

II. Focus of the debate

The draft resolution focuses on universal health coverage (UHC), which is one of the targets under Sustainable Development Goal 3. UHC implies ensuring everyone has effective access to high-quality essential health services. Such services include health promotion, prevention, treatment, rehabilitation and palliative care. Particular focus is placed on the ongoing process leading up to the UN High-Level Meeting, *Universal Health Coverage: Moving Together to Build a Healthier World*, to be held at the UN General Assembly in September 2019. In this vein, the draft resolution aims to provide guidance to parliaments on specific actions they may take in terms of legislation, budget allocation, accountability and advocacy to achieve UHC.

Group 1 – Ensuring universal health coverage is responsive to the needs of women and girls

According to the World Health Organization, half of the world's population still lacks full coverage of their essential health needs. Women and girls are at particular risk of not receiving essential health services fully and adequately, especially with respect to sexual and reproductive health. In addition, everywhere in the world, gender-based violence leads many women and girls to seek assistance from health services. These survivors need care and support, including confidential, effective and woman-centred health services – that is, organized around women's and girls' health needs and perspectives.

UHC provides an immense opportunity to fill gender gaps and fulfil the unmet health needs of women and girls. In order to fulfil the promise of universality, UHC policies and interventions must be gender-responsive in their scope, design, budgeting, monitoring, staffing and service delivery.

- *What role can women play in UHC governance, design and monitoring?*
- *What are the existing good practices that secure effective access to adequate, high-quality sexual and reproductive health care for all women and adolescent girls, including through adequate educational and preventive measures?*
- *What are the existing good practices that ensure health systems adequately respond to the specific needs of women and girl survivors of gender-based violence, such as sexual abuse, domestic violence and female genital mutilation?*
- *How can parliaments best put in place accountability mechanisms to deliver gender equality in access to health services through UHC?*

Group 2 – Lifting legal, social, economic and financial barriers to women's and girls' access to health-care services

Women's and girls' access to health care is often hampered by gender inequalities, such as women's limited access to resources, legal and de facto discrimination within their families and communities, restricted freedom of movement, and fear of retaliation if they seek redress for violence that has been inflicted on them.

If they are to leave no one behind, health policies must be inter-sectoral, take into account existing gender-related barriers and seek ways to lift them. Health policies must also acknowledge and support the work of community health providers, most of whom are women, so they can effectively provide essential health services to all women and girls.

- *What are the existing good practices that ensure UHC addresses the legal, social and economic barriers to women's and girls' access to health care?*
- *How can health policies best ensure no woman or girl is prevented from accessing health services due to financial factors, in particular when it comes to sexual and reproductive health? How can parliaments promote such policies?*
- *How can health workers, especially community health providers, be best equipped to address the social and cultural obstacles to women's and girls' access to health services, including in the area of prevention?*
- *How can the role of women in the health workforce best be strengthened so as to meet the health-related needs of women and girls?*